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وحیده کریمی: نشســت خبری دیروز اســماعیل بقایی، سخنگوی وزارت 
امور خارجه، در ساختمان این وزارتخانه برگزار شد و با حضور برادر شهید 
محمدرضــا صدیقی صابر، دانشــمند هســته ای که در حمله رژیم اســرائیل به 
خانواده اش به شــهادت رســید، رنگ و بویی خاص به خود گرفت. بقایی ضمن 
ارائه گزارش مستندسازی جنایت های رژیم اسرائیل، تأکید کرد که وزارت خارجه 
پیگیــر حقوق خانواده های شــهدا در مجامع بین المللی اســت. او همچنین به 
موضوعات مهم منطقه ای مانند مواضع ایــران درباره کریدور زنگزور، وضعیت 
ســفارتخانه های اروپایــی در تهران و برنامه های گفت وگو بــا تروئیکای اروپایی 
درباره رفع تحریم ها پرداخت و موضع کشــورمان دربــاره مذاکرات با آمریکا را 
روشــن کرد. سخنگوی وزارت خارجه درباره رایزنی های تهران با روسیه و چین و 
نیز تحولات سیاســی-دیپلماتیک در مســیر همکاری هــای منطقه ای و جهانی، 
جزئیات قابل توجهی را تشــریح کرد. در ادامه نشســت دیروز؛ سخنگوی وزارت 
خارجه در پاســخ به ســؤالی در مورد اظهارات اخیــر رئیس جمهور آذربایجان 
درمورد کریدور زنگزور با اشــاره به مواضع پیشین ایران گفت: ایجاد معابر جدید 
نباید خدشه ای نســبت به حاکمیت کشــورهای منطقه و مرزهای شناخته شده 
سرزمینی وارد کند و با تغییرات ژئوپلیتیک منطقه ای همراه باشد. وی ادامه داد: 
در مــواردی صحبت هــا و موضع گیری کشــورهای دیگر در حوزه قفقاز، شــاید 
سوء تفســیر می شــود و دقیق در رســانه ها بیان نمی شــود که ایــن خود باعث 

سوء تفاهم می شود.

سفارتخانه های فرانسه، انگلیس و آلمان در تهران فعال اند
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاســخ به ســؤالی گفــت: خیلی از 
ســفارتخانه های خارجی که به دلیل نگرانی از تحــولات مربوط به تجاوز رژیم 
صهیونیســتی بــه ایران نفرات خود را کــم کرده یا تعطیل کــرده بودند، مجددا 
فعالیت های خود را در تهران آغاز کرده اند. وی افزود: اکنون ســه کشور اروپایی 
فرانســه، انگلیــس و آلمان، ســفرای آنها در تهــران حضور دارنــد و فعالیت 

سفارتخانه های آنها ادامه دارد.

معاون مســئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در نشست روز جمعه ایران و تروئیکا 
حضور دارد

سخنگوی وزارت خارجه همچنین گفت: نشست ایران و تروئیکای اروپایی در 
سطح معاونان وزارت خارجه روز جمعه در استانبول برگزار می شود. وی افزود: 

در این نشست معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا نیز حضور دارد.

رفع تحریم ها و مباحث مربوط به برنامه هســته ای ایران در جلســه ایران و تروئیکا 
مطرح خواهد شد

بقائی همچنین گفت: موضوع گفت وگوهای روز جمعه روشــن اســت، رفع 
تحریم ها و مباحث مربوط به برنامه هسته ای ایران حتما به صورت جدی در این 

جلسه مطرح خواهد شد و ما مطالبات خود را بیان می کنیم.

اروپایی ها باید در برابر موضع گیری های خود در پی تجاوز به ایران، پاسخ گو باشند
این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران در ادامه گفت: کشورهای اروپایی 
در جریــان حمله رژیم صهیونیســتی و آمریکا به ایران و تأسیســات هســته ای 
کشورمان نه تنها این حملات را محکوم نکردند، بلکه از آن حمایت کردند و آنها 

باید در برابر این نوع موضع گیری های خود پاسخ گو باشند.

فعلا برنامه ای برای گفت وگو  با آمریکا نداریم
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سؤالی در مورد گفت وگوهای 
ایــران و آمریکا گفت: من امروز در مورد گفت وگوهای ایران و اروپا توضیح دادم، 
در ارتباط با آمریکا فعلا برنامه ای برای گفت وگو با آمریکا نداریم. وی ادامه داد: 
بارها ما گفته ایم که دیپلماسی از نظر ما یک ابزار و فرصت برای صیانت از منافع 
ملی ایران اســت و هر موقع به این نتیجه برســیم که باید از آن در جهت تحقق 

منافع ملی ایران استفاده کنیم، در این ارتباط دریغ و کوتاهی نخواهیم کرد.

نشست سه جانبه چین، روسیه و ایران در تهران برگزار می شود
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در ارتباط با رایزنی های ایران با روسیه و 
چین در ارتباط با موضوع مکانیســم ماشــه و تهدیدهای اروپایی ها در این زمینه 
گفت: روسیه و چین هر دو عضو برجام و شورای امنیت سازمان ملل هستند و در 
هر روندی که در این زمینه شکل بگیرد، می توانند نقش ایفا کنند. وی ادامه داد: 
ما روابط خوبی با روسیه و چین داریم، طی یک سال گذشته در ارتباط با موضوع 
مکانیسم ماشــه گفت وگوهای خوبی با چین و روسیه داشته ایم. وی ادامه داد: 
(سه شــنبه) قرار است نشست سه جانبه چین، روسیه و ایران در تهران در سطح 

مدیران کل برگزار شود که در آن موضوع هسته ای نیز مطرح خواهد شد.

هیچ  مبنا  و  دلیلی برای بازگشت تحریم های لغوشده علیه ایران وجود ندارد
بقائی ادامه داد: ما در رایزنی های مســتمر و مداوم هســتیم که مانع اجرای 
این مکانیســم یا کاهش اجرای تبعات آن باشیم البته همان طورکه گفتم از نظر 
حقوقی، منطقی، اخلاقی و سیاسی هیچ مبنا و دلیلی برای بازگشت تحریم های 

لغوشده علیه ایران وجود ندارد.

  لاریجانی به عنوان فرستاده ویژه رئیس جمهور، حامل پیام و دیدگاه کلان ایران به 
پوتین بود

بقائی در پاســخ به سؤالی در مورد سفر «علی لاریجانی»، مشاور مقام معظم 
رهبری، به مســکو و دیدار وی بــا پوتین و اینکه آیا وزارت خارجــه در جریان این 
سفر بوده است، گفت: آقای لاریجانی به عنوان فرستاده ویژه رئیس جمهور، حامل 
پیــام و دیدگاه کلان جمهوری اســلامی ایران راجع به تحــولات منطقه، تحولات 
بین المللی و همین طور روابط دوجانبه بودند. وی افزود: ایشان دیدار خیلی خوبی 
با رئیس جمهور روســیه داشــتند که در آن، در مورد طیف متنوعی از موضوعات 
به ویژه روابط دوجانبه و مســائل منطقه ای بعد از تحولات ســه، چهار هفته اخیر 
بحــث و گفت وگو کردند. وی ادامه داد: این امر متعارفی اســت که کشــورها به 
فراخور تحولات و با توجه به اهمیت موضوعات، فرســتاده هایی را به کشورهای 
هدف اعزام کنند. ایشــان قبلا هم در همین جایگاه سفرهایی را از جمله به روسیه 
داشتند، بنابراین این امر متعارفی است و وزارت خارجه هم در جریان این سفر بود.

 به شدت از  رویکرد آلمان نسبت به ایران گله مندیم
بقائی همچنین در پاســخ به سؤالی از یک خبرنگار آلمانی در ارتباط با نقش 
آلمان در مذاکرات اســتانبول که روز جمعه برگزار می شود، گفت: ما به شدت از 
رویکرد آلمان نســبت به ایران به خصوص در یک ماه اخیر گله مند هســتیم. این 
دیپلمات ارشــد جمهوری اســلامی ایران با اشــاره به حمایت آلمان از حملات 
اســرائیل و آمریکا به ایران گفت: مقامات آلمان از تعابیر نامناســبی در ارتباط با 
حمله رژیم صهیونیســتی به ایران اســتفاده کردند و گفتند که این رژیم مشغول 

کار کثیــف در ایران برای ماســت. این از لحاظ حقوقی، مســئولیت 
بین المللی برای دولت آلمان ایجــاد کرده و می کند چون یک اقدام 
تجاوزکارانــه را توجیــه می کند و می پذیرد که آلمان بخشــی از این 

تجاوز است. 

گزارش

سیـاستسیـاست

عبدالرحمــن فتح الهی: رویکرد چین در قبــال ایران، به ویژه پس 
از تجاوز ۱۲ روزه اســرائیل، نمایانگر سیاستی دوپهلو و محتاطانه 
اســت که با ادعای روابط راهبردی دو کشور در تضاد قرار دارد. 
هرچند تهران و پکن در ســال های اخیر بــا امضای قراردادهایی 
ماننــد توافق ۲۵ ســاله و عضویت مشــترک در ســازمان هایی 
همچون بریکس و شانگهای بر هم گرایی تأکید داشته اند، اما در 
بزنگاه های امنیتی و نظامی، چین از حمایت های ملموس نظامی 
خودداری کرده اســت. تکذیب های مکرر پکــن درباره صادرات 
 ،۹B-HQ ۱۰ یا سامانهC-J تســلیحات، از جمله فروش جنگنده
در حالی صورت می گیرد که گزارش هایی از تحویل این تجهیزات 
پس از آتش بس و از مسیر تهاتر نفتی منتشر شده اند. این تناقض 
آشکار، به  وضوح حاکی از اولویت منافع اقتصادی و دیپلماتیک 
چین با غرب و کشــورهای عربی بر تعهد به ایران اســت. پکن با
 در پیش گرفتن سیاست ابهام و بی طرفی، تلاش می کند موازنه ای 
شکننده میان ایران، رقبای منطقه ای آن و قدرت های غربی حفظ 
کند. با این حال، در شرایطی که امنیت ملی ایران در معرض تهدید 
مســتقیم قرار گرفته، احتیاط بیش از حد چین، اعتماد تهران را 
نسبت به پکن به شــدت متزلزل کرده است. ایران، با وجود فشار 
تحریم ها و محدودیت دسترســی به تســلیحات پیشرفته، حق 
مشروعی برای دفاع از خود دارد و در این مسیر نمی تواند تنها به 
وعده های غیرقابل  اتکای چین یا روســیه بسنده کند. تجربه های 
مکرر در عدم تحویل یا تأخیر در ارســال تجهیزات کلیدی، تهران 
را به این واقعیت می رســاند که تنها راهبردی مستقل، متکی بر 
تقویت توان دفاعی بومی و تنوع بخشــی به شرکای تسلیحاتی  
می تواند امنیت ملی را تضمین کنــد. در نهایت، اگر چین در پی 
حفــظ جایگاه خود به عنوان بازیگری مؤثر در خاورمیانه اســت، 
باید از سیاســت محافظه کارانه کنونی عبور کنــد.  واکاوی بهتر 
و عمیق تــر روابط ایــران و چین در جریان جنــگ ۱۲ روزه، محور 
گفت وگویی با محمد کشــاورز زاده است تا از منظر سفیر سابق 
کشورمان در چین، ضروریات و به اقتضائات سیاسی، دیپلماتیک 
و نظامی - دفاعی پکن در قبال تهران را در دوران پساجنگ به بوته 
نقد و تحلیل ببریم. آنچه در ادامه می خوانید، ماحصل و مشروح 

این گپ و گفت با سفیر پیشین ایران در ازبکستان و ونزوئلا ست.
   

  جناب کشاورززاده، بعد از جنگ ۱۲ روزه، اکنون بیشتر ناظران   �
تأکید دارنــد یکی از ضروریات ایران، تــلاش برای تقویت توان 
نظامی، دفاعی و پدافندی برای پاسخ گویی هرچه بهتر و بیشتر در 
برابر تجاوزات احتمالی آینده است. ازاین رواخبار و گزارش های 
متعددی دال بر معاملات و توافقات تسلیحاتی بین تهران و پکن 
منتشر شــد؛ از خرید جنگنده های چنگدو ۱۰C-J تا سامانه های 
پدافندی پیشــرفته تر مانند ۹B-HQ و... . اما در این بین، شاهد 
موضع گیری های متفاوت و متناقض مقامات پکن بودیم که گاهی 
از این دســت توافقات ابراز رضایت داشتند و گاهی هم آن را به 
کل تکذیب می کردند. بنابراین برخی معتقدند چین با این تأیید 
و تکذیب به دنبال پیشــبرد راهبرد «ابهام» است تا هزینه ای در 
روابط چینی ها با غرب و اســرائیل به وجود نیاید. اما برخی هم 
با یک نــگاه متفاوت تأکید می کنند که اساســا چینی ها نیز مانند 
روس ها تمایلی به همکاری و دادن جنگ افزارها به ایران، آن  هم 
بــرای تقابل با اســرائیل، ندارند. حضرت عالی به عنوان ســفیر 
ســابق جمهوری اســلامی ایران در چین، کدام قرائت را نزدیک 
به واقعیت می دانید؛ راهبرد ابهام یا تکرار سیاســت های مسکو 

توسط پکن؟
واقعیت امر این اســت که روابط جمهوری اســلامی ایران و 
چین بر اســاس احترام متقابل و منافع مشــترک تعریف شده که 
دارای یک سابقه تاریخی بلندمدت است که قدمت آن به صدها 
سال پیش و همان دوران جاده ابریشم بازمی گردد و در این مدت 
طولانی ما ســابقه خلــف وعده ای از طرف چینی هــا ندیده ایم. 
در دیدار مسعود پزشکیان و شــی جین پینگ در حاشیه اجلاس 
شانگهای در کازان روسیه، رئیس جمهور چین به صراحت  عنوان 
کرد تحت هر شرایطی روابط تهران و پکن ادامه پیدا خواهد کرد.

  نکات شــما درســت، اما مشــخصا در قبال جنگ ۱۲ روزه و   �
معاملات تســلیحاتی تهران-پکن، چینی ها راهبرد ابهام دارند یا 

مانند روسیه تمایلی به دادن تسلیحات ندارند؟
واقعیت امر این اســت کــه چینی ها یک راهبــرد موازنه ای 
را در منطقــه خاورمیانــه پیاده کرده انــد و آن را دنبال می کنند؛ 
به خصوص آنکه شرایط منطقه ما  پیچیده و بغرنج شده است و 
در یک مقطع بســیار حساس و شکننده قرار دارد. چینی ها تقریبا 
به دنبال آن هستند که شرایط منطقه را تثبیت کنند. در  سال های 
گذشته هم چینی ها همین سیاست را پیاده کردند و در یک نمونه 
مشــخص و بارز، پکن با میانجیگری میــان تهران و ریاض باعث 
شد  روابط جمهوری اسلامی ایران و عربستان سعودی احیا شود. 
در ایــن مقطع دفاع ۱۲ روزه اخیر هم شــاهد بودیم که چینی ها 
تجاوزات اســرائیل را محکوم کردند. من حتی خاطرم هست در 
زمان ترور شهید ســلیمانی، چین تنها کشوری بود که این اقدام 
را به عنــوان «جنایت جنگی آمریکا»  رســما محکوم کرد که این 
مورد توســط کشــور دیگری انجام نشــد. ضمن اینکه در جنگ 
اخیر بین هندوســتان و پاکستان نشــان داده شد که تسلیحات و 
جنگ افزارهای چینی تا چه اندازه توانمند است که توانایی رقابت 

با تسلیحات غربی را دارد.
اما در پاسخ به ســؤال شما، من معتقدم این ما بودیم که به 
شــکل جدی و مســتمر به دنبال خرید و استفاده از تسلیحات و 
تجهیــزات و جنگ افزارهای چینــی نبود یم. اکنــون هم که به 
ضرورت فضای بعــد از دفاع ۱۲ روزه، جمهوری اســلامی ایران 
به دنبــال تقویت توان نظامی دفاعی و پدافندی خود اســت،  با 
حس این ضرورت نمی توان یک روزه شاهد خرید تسلیحاتی بود؛ 
چون این دست قراردادها  زمان بندی خاص خود را دارد. بالاخره 
باید این گفت وگوها بین مقامــات نظامی و دفاعی ما با مقامات 
چینی انجام شود و بعد از آن تنظیم قرارداد و نحوه خرید مطرح 
شود. اکنون نمی توانیم به فوریت انتظار داشته باشیم  این دست 
قراردادهای تســلیحاتی از سوی چین یا هر کشور دیگری اجابت 
شــود. ضمن اینکه فراموش نکنیم که دکترین نظامی و دفاعی 
ما از اول براســاس تســلیحات غربی بود و بعد هم تســلیحات 
روســی را اســتفاده کردیم و در این مدت به شــکل جدی دنبال 
جنگ افزارها و تســلیحات چینی نبودیم. من حتی به یاد دارم در 
برهه ای تلاش داشتیم  به جای سیستم جی پی اس در ناوبری، از 

سیستم جایگزین چینی ها استفاده کنیم که متأسفانه این اقدام از 
سوی ما پیگیری نشد. ما باید از مدت ها قبل و به صورت پیوسته 
و مستمر به دنبال خرید تســلیحاتی و تأمین پیش زمینه های آن 
می بودیم، نه اینکه بعد از دفاع ۱۲ روزه و به ضرورت تقویت توان 
پدافندی، به سرعت ســراغ چینی ها برویم و انتظار داشته باشیم 

یک شبه تسلیحات مدنظر را به ما بدهند.
  ولی زمانی که برچســب «روابط راهبردی» روی مناســبات   �

تهران-پکن قرار گرفته، نباید شاهد این حمایت ها و همکاری ها 
بود؟

ببینید، ما پلتفرم هــای همکاری نظامی بین چین و ایران هم 
داریم و یک کمیســیون مشــترک نظامی با چینی ها را هم داریم 
و بر اســاس همین کمیسیون مشــترک نظامی و دفاعی، در  این 
ســال ها شاهد مانورها و رزمایش های مشــترکی با طرف چینی 
بوده ایــم که تعدادی از آنها در خلیج فارس، تنگه هرمز و دریای 
عمان انجام شــد. اما مسئله اینجاســت که نمی توان یک روزه و 
به فوریت انتظار داشت  کشوری مانند چین در زمینه قراردادهای 
تسلیحاتی وارد عمل شود. به هر حال، این پروسه ای بود که باید 
قبل تــر از اینهــا و پیش از این دفاع ۱۲ روزه در دســتور کار جدی 
مقامات قرار می گرفــت تا اکنون ثمره آن را با دریافت تجهیزات 
و جنگ افزارهــای چینی برداشــت می کردیم، نــه اینکه بعد از 
تجاوز اسرائیل تازه یادمان بیفتد  برای تقویت توان پدافندی سراغ 
تســلیحات چینی برویم و انتظار داشته باشیم یک روزه آنها را به 

ما بدهند.
  گفته شما به معنای حمایت از چین است؟  �

خیر، نگاه من  کاملا واقع بینانه است؛ چون واقعا در مناسبات 
بین المللی و در روابط سیاسی کشورها، نمی توانید انتظار داشته 
باشید  به سرعت و فوریت، کشورها قراردادهای تسلیحاتی آن هم 
قراردادهایی ماننــد فروش جنگنده و نظایر آن را عملیاتی کنند. 
به هر حال، این یک پروســه زمان بر است که چینی ها باید تبعات 

سیاسی، دیپلماتیک و امنیتی آن را هم بسنجند.
  پس برای خرید تسلیحات چینی دیر شده است؟  �

نه، به نظر من باید از هم اکنون یک ابتکار جدید برای توسعه 
روابط نظامی و دفاعی و تسلیحاتی با چینی ها ترسیم، تعریف و 
پیاده کنیم. به هر حال، چین این توانمندی را دارد و می تواند این 

تسلیحات را در اختیار ما قرار دهد.
  نکته مهمی در گفته هــای حضرت عالی دربــاره جنگ اخیر   �

هندوســتان و پاکســتان و حمایت جدی چینی ها از اسلام آباد 
مطرح شد. آیا اکنون ایران به وزن راهبردی پاکستان برای چین 

نرسیده است؟
 بــه نظــر من، رابطــه چین و پاکســتان یــک رابطــه ویژه و 
منحصربه فرد اســت که ماننــد آن را در هیچ رابطــه دوجانبه 
بین المللــی پیدا نمی کنید که بــه آن «اتحاد آهنین» می گویند و 
دلیل آن نیز به رقابت بین چین و هندوستان بازمی گردد. بنابراین 
اســلام آباد یک اهمیت خاص و ویژه   برای پکن دارد. متأســفانه 
بایــد اذعان کرد   هنــوز آن اهمیت راهبردی کــه چینی ها برای 
پاکســتانی ها قائل هســتند، در مورد ایران ندارند. البته باید یک 
آسیب شناسی از داخل خود کشــور داشته باشیم. همان طورکه 
گفتم، متأسفانه در این مدت، ما مکانیسم هایی که بر اساس آنها 
بتوانیم روابط با چین را ارتقا بدهیم و آن را به سطح روابط آهنین 
برســانیم، تعریف نکرده ایم. برای مثال، ما یک مکانیســم روابط 
عالی با چین داریم که طی این ســال ها متوقف شده است. طبق 
این مکانیسم روابط عالی با چین، قرار بود سطح مناسبات تهران 
و پکن به ســطح روابط بین چین و عربســتان برســد که شخصا 
توسط محمد بن سلمان به عنوان ولیعهد عربستان سعودی پیش 
رفته اســت. ولی متأسفانه باید گفت  اگرچه این مکانیسم روابط 
عالی با چین در دوره سفارت من در پکن بنا نهاده شد، اما تاکنون 

عملیاتی نشده و متوقف شده است.
 آن زمــان، دکتــر لاریجانی به عنوان رئیس پیشــین مجلس 
شورای اســلامی و رئیس این مکانیسم روابط عالی با چین، قرار 
بود مناسبات ما را به سطح یک مناسبات آهنین تبدیل کند. پس 
اگر ما انتظار داشــته باشیم که در ســطح همین روابط حسنه و 
متعارف بین ایران و چین جلو برویم، قطعا باید در همان ســطح 
هم میوه و دستاوردهای آن را برداشت کنیم. اگر ما تلاش جدی 
برای تعریف مکانیسم روابط عالی و آهنین با چین داشته باشیم، 
آن زمان می توان انتظار داشــت که پکن هم در این سطح آهنین 
و روابط عالی، حمایت جدی از ایران داشته باشد. در مثال دیگر، 
گزارش داده شد که آقای دکتر لاریجانی عصر یکشنبه در سفر به 
روســیه با ولادیمیر پوتین در کرملین دیدار کرده است و جا دارد 
که همین اقدام به سرعت برای چینی ها هم انجام شود که آقای 
دکتر لاریجانی یا فردی هم وزن با ایشــان به پکن هم ســفر کند 
و با رئیس جمهور چین دیدار داشــته باشــد که در این سفر، پیام 
مقامات عالی کشــور و مشــخصا پیام مقام معظم رهبری برای 
آقای شــی جین پینگ ارسال شــود. آن هم در شرایطی که همه 
می دانیم آقای شی جین پینگ نه رئیس جمهور، بلکه رهبر چین 
محســوب می شود. این کارهایی اســت که باید به سرعت انجام 
شود و سفارت ما در چین باید در این باره فعالیت مستمر و جدی 

را در دســتور کار قرار دهد. این گونه تصور نکنیم که هر وقت ما 
نیاز به حمایت داشته باشیم، کشوری مانند چین ملاحظات خود 
را کنــار بگذارد و از ما حمایت کند یا هر چیزی که می خواهیم را 
در اختیار ما بگذارد. باید کار مداوم و مســتمر دیپلماتیک انجام 
بدهیم. باید مناسبات فی مابین را از روابط حسنه و متعارف جاری 
به یک سطح از روابط عالی در قالب مناسبات ویژه و آهنین ارتقا 

دهیم.
  به موضوع مهم تر بپردازیم. آیا می توانیم با متر روسیه به چین   �

هم نگاه کنیم و با در نظر گرفتن تجربیات تلخ اس-۳۰۰ و همچنین 
سوخو-۳۰ و سوخو-۳۵، یک پیش داوری از توافقات تسلیحاتی 
احتمالی بین تهران و پکن داشته باشیم؟ به بیان کاملا صریح تر، 

چینی ها هم مانند روسیه رفیق نیمه راه هستند؟
من در مورد سیاســت روسیه و همچنین توافقات تسلیحاتی 
بین تهران و مســکو نظر نمی دهم؛ چون نه حوزه کاری و حوزه 
مأموریتی من و نه حوزه مطالعاتی من بوده است. من روی چین 
تمرکز می کنــم. در ابتدای مصاحبه گفتم که در این مناســبات 
تاریخی بین ایــران و چین، تاکنون پکن خلف وعده ای نداشــته 
اســت. به هر حال، من ســفیر ایران در چین بودم و می دانم که 
چینی هــا در موضوعات مختلف چه کمک هایــی به ما کرده و 
می کننــد. در بســیاری از موضوعات، پروژه هــا و همکاری ها، با 
وجــود تهدیدات غرب برای تحریم ها، این چینی ها بودند که پای 
کار آمدند. کدام کشــور را در دنیا ســراغ دارید که ده ها و صدها 
شرکت و بانک آن به دلیل همکاری با ایران از سوی آمریکایی ها 
و اروپایی ها تحریم شــده اســت؟ فقط چین حاضــر به پذیرش 
چنین هزینه ای برای ایران بوده اســت. در حالی که هیچ کدام از 
کشورها، از روسیه تا کشورهای اروپایی و دیگر کشورهای منطقه 
و فرامنطقــه ای، حاضر به چنین فداکاری ای و تقبل این میزان از 
تحریم به واسطه همکاری با ایران نبودند. پس من بدون تعارف، 
این قیاس را قبول ندارم و نمی توانید با کارنامه روســیه، چینی ها 

را مؤاخذه کنید.
اگر چین در روابط ایران و عربســتان میانجیگری و آن را احیا 
نمی کــرد، اکنون مناســبات تهران و ریــاض در همان وضعیت 
نامطلــوب و حتی تقابل و تخاصم قرار داشــت. همین الان هم 
چینی ها به دنبال تحرکات و تلاش های دیپلماتیک میانجیگرانه 
هســتند که وضعیت خاورمیانه از ایــن ناامنی و بی ثباتی خارج 
شــود و به یک وضعیت پایدار برســد. اتفاقا مناسبات ما با چین 
به عنوان یک عضو دائم شورای امنیت و دارای حق وتو، می تواند 
تضمین هایــی را در راســتای منافع ایران ایجــاد کند و می تواند 
غربی ها و به ویژه اروپایی ها را متقاعد کند که مذاکرات جدی تری 
با ایران داشته باشند؛ در صورتی که این توانایی برای طرف روسیه 
وجود ندارد. روسیه و اروپا اکنون در جنگ اوکراین بیشترین تقابل 
و اختلاف را دارند. قطعا اروپایی ها گوش شنوایی برای حرف های 
مســکو و میانجیگری های آن ندارند. امــا بعد از موضوع جنگ 
تعرفه های دونالد ترامــپ، اتفاقا روابط تجاری و اقتصادی چین 
و اروپا تقویت شده است و این باعث شده اروپایی ها حرف شنوی 
بیشتری از چینی ها داشته باشند که طبیعتا وزن دیپلماتیک پکن 
را افزایش می دهد. قطعا از ایــن طریق می توانیم با اهرم چین، 
مذاکراتی را تعریف کنیم که شــاید اروپا از فعال کردن مکانیسم 
ماشــه خودداری کند. ضمن اینکه ما روابط خوبی با چینی ها  و 

به آنها اعتماد داریم.
اما نکته مهمی که نباید فراموش کنیم این اســت که ما باید 
از چینی ها چنین درخواســتی داشته باشــیم، نه اینکه ما در یک 
گوشــه بنشــینیم، منفعل، ســاکت و بدون تحرکات دیپلماتیک 
باشــیم و از آن طرف انتظار داشته باشــیم که چینی ها برای ما 
اقدامات میانجیگرانه انجام بدهند. ما باید به اندازه توان خود و 
بــه اندازه تلاش های خود در ارتقای روابط با چین، از پکن انتظار 
داشته باشــیم. البته اقدامات خوبی انجام شد، مانند سفر اخیر 
آقــای دکتر عراقچی به چین برای حضور در اجلاس وزرای امور 
خارجه پیمان شــانگهای. ضمن اینکه باید برای سفر آقای دکتر 
پزشکیان به چین با هدف حضور در اجلاس سران شانگهای هم 
برنامه ریزی خود را داشــته باشیم که متأسفانه این سفر به دلیل 

اقتضائات دفاع ۱۲ روزه به تأخیر افتاد.
  باز هم روی مناسبات تهران - مسکو برای ارزیابی روابط ایران   �

و چین تمرکز کنیم. به دنبال رسانه ای شــدن توافقات تسلیحاتی 
احتمالی بین تهران و پکن، شــاهد موضع گیری متفاوت کرملین 
بودیم که مشــخصا نگران جایگزین شــدن توســط چینی ها در 
مناســبات نظامی، امنیتی و دفاعی ایران بودند. نگرانی عمده تر 
روس ها این بود که احتمالا ایران دســت به یک شیفت و تغییر 
دکترین نظامی، امنیتی و دفاعی از روسیه به سمت چین خواهد 
زد؛ چرا که انتظارات تهران از مسکو در جنگ ۱۲روزه به هیچ وجه 
اجابت نشد. اولا، به باور شما چنین شیفت و تغییر پارادایمی در 
دکترین نظامی و دفاعی و امنیتی ایران از روسیه به سمت چین 
وجود دارد؟ و دوم اینکه  آیا واقعا روسیه نگران جایگزین شدنش 
توســط چینی هاست و از این موضوع بیم و واهمه دارد  و در این 
صورت مانع از عملیاتی شــدن توافقات تسلیحاتی بین تهران و 

پکن خواهد شد؟

من در پاســخ به ســؤالات قبلی به این نکته اشاره کردم که 
در دکتریــن نظامی ما، ابتدا تســلیحات و تجهیزات غربی وجود 
داشــت و بعد هم به ســمت روس ها و اســتفاده از تجهیزات 
روســی گرایش پیدا کردیم و در این مدت هیچ گاه تلاش جدی و 
مستمری برای اســتفاده از تسلیحات و جنگ افزارهای چینی در 
راهبردهای نظامی، دفاعی و امنیتی خود نداشــتیم و در دکترین 
نظامی و دفاعی ما، چین محلی از اعراب نداشت. در صورتی که 
ما کمیسیون مشترک نظامی-دفاعی و مانورهای متعدد مشترک 
داشتیم. من هیچ وقت ندیدم که مقامات نظامی، امنیتی و دفاعی 
ما به دنبال خرید تسلیحات چینی باشند. البته چینی ها هم طی 
چند ســال اخیر به یک توانمندی قابل توجه در حوزه تسلیحات 
دســت پیدا کردنــد. دلیل اصلی آن هم به واســطه تهدیدات و 
مخاطرات ناشی از مسئله تایوان است. یعنی چین که تا ۱۰ سال 
پیش ناو جنگی نداشــت، اکنون چندین ناو جنگی دارد. چین که 
جنگنده پیشــرفته نداشــت، اکنون به توانایی ساخت آن رسیده 
است. ناوبری هوایی و دریایی آن هم پیشرفت بسیار چشمگیری 

طی این سال ها داشته است و قدرت آن کمتر از غربی ها نیست.
  اما خود کارشناســان چینی معتقدند خرید جنگنده ای مانند   �

جنگنده های ۱۰C-J، رقیب خوبی برای تقابل با اف-۳۵ نیستند؟
من کارشــناس حوزه نظامی نیســتم، اما ایــن را می دانم که 
چینی ها جنگنده هایــی را هم در اختیار دارنــد که قدرت تقابل 
بــا اف-۳۵ را دارد. حالا اینکه این جنگنده هــا را در اختیار ایران 

می گذارند یا خیر، موضوع دیگری است.
   جناب کشاورز زاده، یکی از نکات کلیدی در لابه لای حرف های   �

شــما، مسئله میانجیگری در موضوع هســته ای ایران بود. اخیرا 
گزارش هایی وجود دارد که ایران دســت به یک تغییر پارادایم 
دیپلماتیک بعد از جنــگ ۱۲ روزه زده و با تغییر میزبان و میانجی 
مذاکرات از عمان و قطر به ســمت کشورهای جایگزین رفته که 
اکنون چین و نروژ، دو نامزد جدی هســتند. ناظران تأکید دارند 
اگر چین میزبان و میانجی مذاکرات شود، به دلیل همان نکاتی که 
عنوان داشتید، هم اعتماد اروپایی ها و هم اعتماد ایران می تواند 
شانس موفقیت را بالا ببرد. اولا، چقدر ممکن می بینید که چینی ها 
به دنبال ورود به پرونده هســته ای ایران باشــند؟ و در صورت 
میانجیگری پکن، آیا شانس موفقیت در مذاکرات هسته ای، چه 
برای فعال نشــدن مکانیسم ماشــه و چه برای توافق با آمریکا،  

افزایش پیدا خواهد کرد؟
در مــورد تمایــل چینی ها بــرای میانجیگــری در مذاکرات 
هســته ای، قبل تر خود چینی ها و مشخصا شــی جین پینگ این 
ابراز تمایل را داشــته اند؛ یعنی چین این اراده را دارد که بخواهد 
در مسئله مذاکرات هســته ای ورود پیدا کند و دلیلش هم کاملا 
مشخص است. چین واقعا به دنبال صلح، ثبات و امنیت پایدار در 
منطقه خاورمیانه است. به هر حال، چینی ها مناسبات، توافقات 
و توافق نامه های گســترده اقتصادی، انرژی و تجاری در منطقه 
خاورمیانه تعریــف کرده اند که هرگونه ناامنــی می تواند آثار و 
تبعات مخربی برای پکن داشته باشــد. همان گونه که چینی ها 
با میانجیگری، روابط ایران و عربســتان را احیا کردند، اکنون هم 
دوست دارند مانع از فعال شدن مکانیسم ماشه و توافق بین ایران 
و آمریکا شوند. در فعال کردن مکانیسم ماشه، همان طورکه قبلا 
اشــاره کردم، موضوع اصلی و کلیدی، اعتماد است. ایران قبل از 
دفاع ۱۲ روزه، اعتماد خود را به اروپایی ها از دســت داده بود، اما 
بعد از تجاوز اسرائیل، به کل این اعتماد از بین رفته است. ضمن 
اینکــه دیگر اعتماد ما به آمریکا هم از بین رفته اســت، اما ما به 
چیــن اعتماد داریم. از طرف دیگر، چین هم روابط بســیار خوب 
تجاری و اقتصادی با اروپا دارد ؛ یعنی اروپایی ها هم تا حدی این 

اعتماد را به چین دارند.
مــن هفته پیش با تلویزیون فونیکس چین مصاحبه کردم و 
آنجا خطاب به شــهروندان چین عنوان کردم که اگر مکانیســم 
ماشه فعال شود، به معنای پایان کانال های دیپلماتیک است و 
منطقه غرب آسیا معلوم نیست به چه وضعیتی کشیده خواهد 
شــد، حتی امــکان دارد مخاطراتی در آبراه هــای انرژی خلیج 
فــارس به وجود بیاید که ضرر اصلــی آن به چین بازمی گردد و 
قطعا چینی ها هــم چنین وضعیتی را نمی خواهند. ازاین رو این 
زمینه و انگیزه برای پکن وجود دارد که به شکل جدی در مسئله 
مذاکرات ایران و اروپا ورود کند و مانع از فعال شــدن مکانیسم 
ماشه شــود و در سطح بالاتر، با ازســرگیری مذاکرات هسته ای 
بیــن ایران و آمریکا، یک توافق جدیــد را رقم بزند. حتی پیش تر 
از انتخاب عمان برای میانجی و میزبان مذاکرات ایران و آمریکا، 
در آن پنــج دور گفت وگــو، من پیشــنهاد کرده بــودم که اتفاقا 
از ظرفیت چینی ها اســتفاده شــود، اما تصمیم گیران در کشور 
ملاحظات خاص خود را داشــتند. خدا رحمت کند جناب آقای 
دکتر امیرعبداللهیان را، اما من خاطرم هست که بعد از دور اول 
مذاکرات بین آقای شــمخانی و نماینده عربستان در چین برای 
احیای روابط تهران-ریاض، قرار بر این بود که دور دوم در سطح 
وزرای امور خارجه دو کشور ایران و عربستان برگزار شود. همان 
موقع در کشــور  پیشنهادهای مختلفی وجود داشت که عده ای 
می گفتند این جلســه وزرای امور خارجه ایران و عربســتان در 
مکه باشد، عده ای می گفتند در عراق باشد، عده ای می گفتند در 
امارات باشد، اما من همان موقع به مرحوم دکتر امیرعبداللهیان 
پیشنهاد دادم که اتفاقا جلسه دوم در سطح وزرای امور خارجه 
ایران و عربستان هم در خود چین برگزار شود و در تماس تلفنی 
با مرحوم امیرعبداللهیــان گفتم زمانی که دور اول مذاکرات در 
چین برگزار شــده، بهتر است دور دوم هم در همین چین برگزار 
شود. با وجود پیشنهادهای متنوع، نهایتا مرحوم امیرعبداللهیان 
گفته من را پذیرفت و دیدار وزرای امور خارجه ایران و عربستان 

در چین برگزار شد.
پس قطعا نمی توان از توانمندی های سیاســی و دیپلماتیک 
چین غافل شد. در داخل ایران، متأسفانه همه نگرش ها یک سویه 
و بیشــتر در حوزه قراردادهای نفتی و تجاری است، اما چین هم 
توانمندی هــای جدی نظامی-تســلیحاتی و هم توانمندی های 
جدی دیپلماتیک دارد. واقعا جا دارد نگاه خود را به چین تغییر 
دهیم. نباید صرفا چین را به عنوان یک مشتری نفتی ببینیم و در 

ازای آن کالا وارد کنیــم. بایــد در حوزه های مختلف 
دیپلماتیک، تســلیحاتی، نظامی، دفاعی، لجستیک 
برای چینی ها یک پلتفرم جدید از روابط، مناسبات و 

توافقات تعریف کنیم.
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سخنگوی وزارت امور خارجه: 
برنامه ای برای گفت وگو با آمریکا نداریم

واکاوی روابط ایران و چین در  جریان جنگ ۱۲ روزه  و  پس  از  آن، در گفت وگو  با محمد کشاورز زاده
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